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تشریح مهمترین اقدامات بانک 
صادرات ایران در اقتصاد دیجیتال

عضو اجرائی هیئت مدیــره بانک صادرات ایران در 
»همایش ملی اقتصاد دیجیتال در انقللاب صنعتی 
چهارم« در دانشــگاه صنعتی امیرکبیر به تشریح 
مهمترین دغدغه ها و راهبردهــای نظام بانکی در 

سند نظام اقتصاد دیجیتال ایران پرداخت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، یاسر 
مــرادی در پنل تخصصی این همایش که با حضور 
مســئولان دولت، اساتید دانشــگاه، دانشجویان و 
فعالان صنعت دیجیتال با عنوان »اقتصاد دیجیتال 
پیشــران انقلاب صنعتی« برگزار شد، چالش های 
نظام بانکی برای پیشــبرد اهداف اقتصاد دیجیتال 
و اقدامــات بانک صادرات ایــران را در پنج بخش  
تامیــن  و  »ســرمایه گذاری  داده«،  »حکمرانــی 
مالی«، »اســتفاده از فناوری های نوین و نوآوری«، 
»احراز هویت« و »پرداخت« برشــمرد.او صیانت از 
سرمایه های اطلاعاتی و داده ها در مقابل مخاطرات 
و بهره گیری از ظرفیت ایــن داده ها برای راهبری 
هوشمند کســب و کارها و خلق ارزش برای عموم 
مــردم را از مهمترین چالش هــای حکمرانی داده 
عنوان کرد و در خصــوص اقدامات بانک صادرات 
ایران بــرای برطرف کردن ایــن دغدغه ها، گفت: 
بانک صادرات ایران اولین بانکی اســت که اداره ای 
تحت عنــوان اداره کل هوشمند ســازی و نوآوری 
با هدف پیاده ســازی بانکداری هوشمند به عنوان 
نسل چهارم بانکداری تاسیس نموده است.  »داده 
محوری« و »مشــتری محوری« کــه وجوه تمایز 
بانکداری هوشــمند با نسل های پیشین بانکداری 
)بانکداری ســنتی، بانکداری الکترونیک، بانکداری 
دیجیتال( اســت، به عنــوان ماموریت های اصلی 
این اداره کل تعریف شــده اســت.مرادی در بیان 
چالش های حــوزه ســرمایه گذاری و تامین مالی 
قواعد  بین المللی،  نیز محدودیت هــای پرداخــت 
ســخت گیرانه مربوط به حــوزه اقتصاد دیجیتال و 
تجارت الکترونیک و همچنین نوســانات اقتصادی 
را مــورد توجه قــرار داد و تامین مالــی از طریق 
پرداخت تســهیلات، گشــایش اعتبار اســنادی و 
صدور ضمانت نامه و همچنین پیاده ســازی سامانه 
»ست« )توثیق الکترونیکی دارایی( و پلتفرم تامین 
مالی زنجیره تامین را به عنوان  اقدامات انجام شده 
توسط بانک صادرات ایران برشمرده و گفت: تلاش 
می کنیم تا با استفاده بهینه از هوشمندسازی برای 
ســرمایه گذاری بهتر، منابع بانکــی را عادلانه بین 

همه افراد کشور تقسیم کنیم.

 ارائه سفته الکترونیک پارسیان 
با ویژگی های خاص

مدیر توســعه فناوری بانک پارسیان از ارائه سفته 
الکترونیک با ویژگی های خاص به عنوان یک سند 
معتبر و قابل تأیید در راســتای پیاده سازی دولت 
الکترونیــک و ارائه خدمــات الکترونیک به مردم، 
خبر داد. ســفته  مزبور، با برخــورداری از امضای 
الکترونیک و تکنولوژی های امنیتی مدرن، تعهدات 
مالــی را مطمئن ســاخته و به موازات تســهیل 

معاملات تجاری، هزینه ها را نیز کاهش می دهد.
کامران کاظمی، مدیر توسعه فناوری بانک پارسیان 
با اعلام خبــر فوق، گفــت: ســفته الکترونیک با 
راهبــری خزانه داری کل کشــور و همکاری وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، در بانک پارسیان به عنوان 
یکی از نخستین بانک های ارائه دهنده این خدمت، 
پیاده سازی شد و آماده سرویس دهی به مشتریان 
از طریق درگاه های غیرحضوری منجمله همراه بانک 
پارسیان من می باشــد.وی افزود: سفته الکترونیک 
یک نوع سند معتبر و قابل تأیید است که به صورت 
الکترونیکی ایجاد شده و کاربرد آن، تعهد پرداخت 
پــول یا انجام مفاد یک قرارداد می باشــد. ســفته 
الکترونیک دارای مزایایی مانند امنیت بالا، سهولت 
در معامــلات اینترنتــی و کاهش هزینه ها اســت.

کاظمی بــا بیان اینکه ســفته الکترونیک می تواند 
به عنــوان یک ضمانت برای پرداخــت وام یا انجام 
تعهدات مالی و قراردادهای مختلف مورد اســتفاده 
قرار گیرد، اظهار داشــت: شــما می توانید از سفته 
الکترونیک برای دریافت وام که نمایانگر تعهد شما 

به بازپرداخت وام است، استفاده نمایید.

برگزاری همایش بررسی موضوعات 
 استراتژیك برنامه راهبردی پنجم

 بانک صنعت و معدن
بــا هدف بازطراحی برنامه راهبــری بانک صنعت و 
معدن، همایش بررسی موضوعات استراتژیک برنامه 
راهبردی پنجم این بانک با حضور علی خورسندیان 
مدیرعامــل، حســین عســکری، بیژن اســدی و 
امیرهوشنگ عصارزاده اعضای هیأت مدیره، اعضای 
هیأت عامل و جمعی از مدیران این بانک برگزار شد.

این نشست بیست و نهم بهمن به منظور همفکری 
در خصوص استراتژیهای برنامه راهبردی پنجم بانک 
برگــزار و مواردی همچون توان تســهیلات دهی و 
مدیریت مطالبــات ارزی، تحقــق عملیاتی تحول 
دیجیتال، تامین و تجهیــز منابع پایدار)غیر دولتی 
و ارزان قیمت(، بهبود و تقویت ســرمایه ســازمانی 
و انسانی، توســعه بانکداری سرمایه گذاری، جایگاه 
یابی مجدد بانک در نظام اقتصادی کشــور) فرصت 
ایجاد بانک توســعه جمهوری اســلامی و تصمیم 
استراتژیســت یا عملیاتی بودن(، توسعه بانکداری 
شرکتی، تعیین مشتریان هدف و سبد خدمات برای 
این مشتریان هدف، تعیین صنایع و یا مناطق هدف 
ســرمایه گذاری و تصمیم گیری در خصوص ایجاد 
نئوبانک شــرکتی یا خرد مبتنی بــر بانکداری باز، 
تعیین فین تک ها و بیگ تک ها و حوزه های عمل 
آنــان و چگونگی تمرکز بر زنجیره های خلق ارزش 

مورد بحث و همفکری تمامی حاضران قرار گرفت.

گزارشاخبـــار

یک کارشــناس اقتصــادی با اینکه فــروش اوراق گواهی 
ســپرده با نرخ 30 درصد، موجب افزایش نرخ ســود سایر 
ســپرده ها افزایش نرخ سود تسهیلات شد، تاکید کرد این 
سیاســت آثار مثبت سیاســت کنترل تورم با ابزار کنترل 

مقداری ترازنامه بانک ها را تخریب کرد.
مجید شــاکری در گفــت وگو با فارس با اشــاره به برنامه 
بانک مرکــزی برای فروش اوراق گواهی ســپرده خاص با 
نرخ ســود 30 درصد و در سقف 280 هزار میلیارد تومان، 
اظهارداشــت: واضح است که هدف بانک در آن شرایط نرخ 
ارز بــود زیــرا در آن مقطع نــرخ ارز درآن مقطع در حال 
افزایش بــود. وی افزود: اگر درک کنیم که آن رشــد نرخ 
ارز ناشــی از اتفاقات تقویمی که بــه صورت غیرمترقبه در 
حوزه کشــتیرانی چین رخ داده بود و همچنین ناشــی از 
نگرانی نســبت به تحــولات منطقه بوده اســت، اینگونه 
 واکنــش پولی به ایــن اتفاق، اولین سیاســت قابل توصیه 

به سیاست گذار نیست.
شــاکری گفت: تقریبا چیزی که از بازار پول فهم می شود 
این اســت که اســتفاده از این ابزار اثری بر نســبت پول 
)ســپرده جاری و دیداری( به شبه پول )سپرده  مدت دار( 
نداشــته است و بنابراین سیاســت اخیر بانک مرکزی اولا 
نسبت به علت رشــد، واکنش درستی نبود و دوما باوجود 
اینکه تعیین نرخ ســود 30 درصد برای گواهی سپرده یک 
تغییر قابل توجه محســوب می شود، در زمینه تغییر پول 
به شــبه پول هم توفیقی نداشت است. وی در واکنش به 
این نکته که به نظر می رســد یک توافق و بده بستانی بین 
بانک ها و سپرده گذاران کلان انجام و در یکی دو روز اول 
همه ســهمیه اوراق با اختصاص به آنها فروخته شد، گفت: 
در عمل همین اتفاق افتاد. درواقع همان شبه پول موجود 

به شبه پولی با نرخ بالاتر تبدیل شد.
شــاکری با بیان اینکه اگر بنا باشــد یــک تغییرات جدی 
در ســمت عرضه ارز رخ دهد این نحــو افزایش نرخ بهره، 
نمی تواند اثری روی نرخ ارز آن داشــته باشد، تصریح کرد: 
درواقع وقتی مشــکل از جانب عرضه است، باید سیاست ها 

در جهت مدیریت سمت عرضه باشد.
این کارشــناس اقتصادی در پاســخ به این سوال که بانک 
مرکزی معتقد است فروش اوراق گواهی سپرده با نرخ 30 
درصد توانســت مانع از افزایش نرخ ارز شود، گفت: به دو 
دلیل نمی توانیم تایید کنیم علت توقف رشد نرخ ارز عرضه 
گواهی سپرده با نرخ سود 30 درصد بوده اول اینکه باتوجه 
به نرخ شکســت 12 درصد، فقط پول هایی که از قبل هم 

به دلایل نیازهای جنس ســبد ســرمایه گذاری بنا بود یک 
ســال باقی بماند، در عمل جابه جا شد. یعنی پول هایی که 
خودبه خود نسبت واکنش اش به تحولات نرخ ارز کمتر بود، 
از سود سپرده 30 درصد استفاده کردند.وی افزود: فارغ از 
اینکه در ایران تفاوت پول به شــبه پول در ایران از لحاظ 
حقوقی تفاوت مهمی است، به خاطر انگیزه سپرده گذاران 

تغییر نسبت پول به شبه پول مساله حائز اهمیتی است.
شــاکری گفت: گزارش هایی کــه از بانک های خصوصی و 
دولتی ارائه شــده است نشــان می دهد، خریداران، اغلب 
افراد حقوقی بوده انــد و اتفاقا این افراد دارنده منابع کلان 
هستند و به همین دلیل فرضیه تبدیل سپرده های مدت دار 
و یکســاله با نرخ سود کمتر به اوراق گواهی سپرده با نرخ 

سود بالاتر را تقویت می شود.
وی با تاکید بر اینکه نمی توانیم بگوییم توقف افزایش نرخ 
ارز به دلیــل اعلام فروش اوراق گواهی ســپرده 30 درصد 
بوده اســت، تصریح کرد: زمانی جزئیات فروش این اوراق 
اعلام شد که پیش تر التهاب نرخ ارز کاهش یافته و ثبات به 
بازار بازگشته بود و این اتفاق دقیقا در روزی بود که مشکل 
کشــتی های چینی حل شــده بود و از طرف دیگر خبری 
مبنی بر منتفی بودن عملیات نظامی آمریکا در خاک ایران 
واکنش به حمله موشــکی به پایگاه آمریکایی در مرز اردن 
منتشر شد.به گفته وی فروش اوراق 30 درصد برای برای 
کاهش التهابات بازار ارز یــا مفید نبود و یا حداقل اثر آن 

همچنین مبهم است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به تعیین سقف برای فروش 
اوراق گواهی ســپرده، گفت: تعیین این سقف مساله ای را 
حل نکرد زیرا باعث شد توان چانه زنی سپرده گذاران برای 
ســپرده بانکی، آن هم به شرط نگه داری یک ماهه که اثر 
چندانی در کاهش قدرت گردش پول ندارد، بیشــتر شود 
و نرخ بهره مورد مطالبه ســپرده گذار برای ارقام درشت در 
اکثر بانک ها رشــد قابل توجهی داشته باشد، بدون اینکه 

نسبت پول به شبه پول تغییر کند.

 رشد نقدینگی در سال آینده 
نمی تواند کمتر از 30 درصد هدف گذاری شود

وی افزود: ســهم ســپرده های مدت دار از کل سپرده های 
بانکی حدود 80 درصد اســت و افزایش نرخ ســود بانکی 
موجب افزایش بیشتر رشد نقدینگی در سال آینده خواهد 
شــد و به همین دلیل بدون اینکه بــه چیزهای دیگر فکر 
کنیم، رشــد نقدینگی در سال آینده نمی تواند کمتر از 30 

درصد هدف گذاری شود.
شاکری با اشاره به کاهش نرخ رشد نقدینگی به 25 درصد 
در ســال جاری با اجرای سیاست کنترل مقداری ترازنامه 
بانک ها، اظهارداشت: در سال آینده نمی توانیم از این ابزار 
آن برای کاهش بیشتر رشد نقدینگی یا نگه داشتن آن در 
محدوده 25 درصد استفاده کنیم زیرا نرخ بهره 30 درصد، 

به صورت خودکار نرخ رشد نقدینگی را نسبت به نرخ رشد 
نقدینگی در سال جاری، افزایش خواهد داد.

وی افزود: در چنین شــرایطی، تنها پیشنهاد روی میز این 
است که برای سال آینده هدف گذاری نرخ رشد نقدینگی، 
بیشتر از نرخ رشد نقدینگی سال جاری باشد تا کارایی ابزار 

کنترل مقداری ترازنامه را حفظ کنیم.
شاکری گفت: باوجود اینکه کنترل مقداری ترازنامه بانک ها 
بر کاهش رشد اقتصادی اثر داشت، اما باز هم این سیاست 
را پذیرفتیم و علاوه بر این، آثار رکودی ناشــی از افزایش 
نرخ بهره به خاطر رفتار بانک مرکزی در بازار بین بانکی را 
هــم تحمل کردیم، اما در حال حاضر با بالا بردن نرخ بهره 
سپرده، )فارغ از اینکه نرخ تسهیلات مصوب شورای پول و 
اعتبار چقدر اســت( هم نرخ بهره تسهیلات و هم نرخ بهره 

در بازار آزاد به شدت افزایش یافته است.
وی تاکید کرد: درواقع با فروش اوراق گواهی سپرده با نرخ 
30 درصد، برای هدفی آثار رکودی را تشــدید کردیم که 

اساسا پاسخ به آن در سمت عرضه بود، نه سمت تقاضا.
شــاکری در واکنش به این نکته که به نظر می رسد هدف 
کنترل انتظارات تورمی بوده اما در عمل، روی زمین چنین 
اتفاقی نیافتاده اســت، گفت: اگر هدف مدیریت انتظارات 
تورمی و تامیــن مالی تولید بود، راهی که می توانســتیم 
روی میز بگذاریم، اســتفاده از اوراق کوتاه مدت سه ماهه 
شــرکتی بود. این اوراق قابل عرضه و معامله در بازار بود و 
سیاست گذار می توانســت به تدریج این نرخ کوتاه مدت را 
کاهش دهد. وی افزود: با این کار، به جای تغییر نرخ سود 
سپرده یکســاله که انتظارات تورمی را هم تشدید کرد، با 
افزایش نرخ بهره کوتاه مدت، بدون دست زدن به نرخ بهره 
بلند مدت آن را به دست می آوردیم و بعد می توانستیم نرخ 

بهره را به سمت پایین هدایت کنیم.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکــه وقتی با نرخ بهره 
یکساله 30 درصد نتوانستید تغییری در نسبت پول به شبه 
پول ایجاد کنید، در مرحله بعد با نرخ بالاتر هم نمی توانید 
با نرخ های بالاتــر این انتظارات را مهــار کنید، گفت: اما 
اگر اوراق تامین مالی ســه ماهه منتشر می کردید و سقف 
صندوق های بادرآمد ثابت بانک ها را برمی داشــتید و اجازه 
می دادید این صندوق ها هم اوراق را خریداری کنند، تامین 
مالی به راحتی انجام می شــد و نیازی بــه عرضه عمومی 
اوراق نبود.وی اضافه کرد: با این کار، هم آثار تورمی تامین 
 مالی را کنترل می شــد هم برای نرخ بهره بالای یک ساله 

ایجاد نمی شد.

نرخ 30 درصدی اوراق گواهی سپرده مخرب کنترل نقدینگی

معاون وزیر نفت گفت: بحث قاچاق سوخت موضوع مهمی است که اقداماتی در 
دســت انجام است تا از انحراف ســوخت در چرخه توزیع و مسائلی که منجر به 

قاچاق سوخت می شود جلوگیری کنیم.
 جلیل سالاری، معاون وزیر نفت در مراسم رونمایی از کارتخوان  های تولید داخل 
ســامانه هوشمند سوخت اظهار داشت: یک سال تلاش مستمر صورت گرفت و از 
جوانان نخبه داخلی و شرکت های ایرانی حمایت کردیم تا امروز شاهد رونمایی از 
کارتخوان  های ایرانی سامانه سوخت هستیم. وی افزود: زیرساخت هایی که ایجاد 
شده با رویکرد به سمت دانش بنیان ها، از فرصت تحریم استفاده کردیم و نزدیک 

به 70 میلیون یورو قرارداد در حوزه پالایش و پخش قرارداد داریم.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: دانش ارتقای کیفی نفت کوره و تولید کاتالیست ها 
را ایرانی ســازی کردیم و بــه دنبال افزایش دانش بنیان هــا در پالایش و پخش 

هســتیم.وی ادامه داد: بحث زنجیره کالایی مسئله مغفول مانده هست، باید یک 
زنجیره کالایی ایجاد کنیم و تمام شــرکت های دانش بنیانی را زیر یک ســقف 

بیاریم و در قالب مشارکت بیایند، اتفاق بزرگ تری خواهد افتاد .
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی خاطر نشــان کرد: 
زنجیره کالایی را در همه مجموعه های شــرکت های پالایشی شناسایی کرده ایم 

اما موضوع تأمین منابع مالی موضوعی اســت که شرکت های دانش بنیان با آن 
مواجه اند.وی افزود: به دنبال مدل ســهامداری و مشــارکت در بومی سازی دانش 
فنی با حفظ مالکیت معنوی هستیم.سالاری با بیان اینکه به سمت اقتصاد دانش 
بنیان رفته ایم، گفت: باید در انعقاد مدل قراردادی تســریع شود، نزدیک به 10 
همت ســرمایه گذاری ظرفیت کار دانش بنیان در صنعت پالایش و پخش دارد.

وی افزود: امیدواریم بتوانیم مدل ســهامداری را برای زیر یک سقف آوردن همه 
مجموعه ها به زودی اجرایی کنیم، الان 70 تا 80 درصد تجهیزات صنعت پالایش 

و پخش  را در داخل می سازیم اما زنجیره کالایی کامل نیست.
معاون وزیر نفت حاضر نشــان کرد: بحث قاچاق سوخت موضوع مهمی است که 
اقداماتی در دست انجام است تا از انحراف سوخت در چرخه توزیع و مسائلی که 

منجر به قاچاق سوخت می شود جلوگیری کنیم.

معاون وزیر نفت:

 اقداماتی برای کاهش قاچاق سوخت 
در حال انجام است

شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده هــای نفتی از 
کارتخوان های بومی سازی شده سامانه هوشمند سوخت 
توسط شرکت های دانش بنیان رونمایی و از برنامه ریزی 

برای تولید انبوه آنها خبر داد.
شــرکت های ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و 
پخش فرآورده های نفتی، چندین تفاهم نامه و توافق نامه 
را با شرکت های دانش بنیان برای بومی سازی مرکز داده 

و کارتخوان های سامانه هوشمند سوخت امضا کردند.
 تفاهم نامه توسعه و ارتقای زیرساخت های امنیت شبکه 
سامانه هوشمند سوخت کشور میان شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی و بانک ملی با هدف ســرمایه گذاری 
در ترمینال جدید ســامانه هوشمند سوخت، نگهداشت 
ترمینال ها در سطح شبکه، ارتقای شبکه و روزآمدسازی 
سیســتم های نرم افزاری سامانه هوشمند سوخت کشور 

امضا شد.
ادامه، توافق نامه کارتخوان های ســامانه هوشــمند  در 
سوخت به منظور ساخت دو نوع کارتخوان میان شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی و دو شــرکت دانش بنیان 
به امضا رســید و از کارتخوان های ســاخت داخل این 

شرکت ها نیز رونمایی به عمل آمد.
هدف از این توافق نامه، اســتفاده از تــوان داخلی برای 
توسعه زیرســاخت های زنجیره توزیع سوخت و ارتقای 
امنیت ســامانه هوشــمند توزیع ســوخت در کشــور 
اســت.تفاهم نامه دیگری نیز میان شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی و شرکت ارتباطات سیار )همراه اول( 
امضا شــد که هدف از آن، شناسایی هوشمند خودرو در 
جایگاه، پلمب هوشــمند ناوگان حمل ونقل ســوخت و 
هوشمندسازی نظارت بر توزیع فرآورده های نفتی است.

معاون وزیر نفت گفت: هم اکنون شرکت پالایش و پخش 
70 میلیون یورو قرارداد با شرکت های دانش بنیان دارد و 

تاکنون ۴ دانش فنی را بومی سازی کرده ایم.
جلیل ســالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی در مراســم امضــای دو توافق نامه 
بومی سازی و هوشمندسازی عرضه سوخت عنوان کرد: 
سیاســت قدرت های جهانی این اســت که کشورهای 
مستقل را تحریم می کنند تا با ایجاد محدودیت از جمله 
مباحث تکنولوژیکی دچار محدودیت شده و تنبیه شوند. 
در این فضا بایــد به ظرفیت شــرکت های دانش بنیان 

اهمیت بیشتری داد و با تحریم مقابله کرد.
وی افزود: هم اکنون شرکت پالایش و پخش 70 میلیون 
یورو قرارداد با شــرکت های دانش بنیان دارد و تاکنون 
۴ دانش فنی را بومی ســازی کرده ایــم از جمله دانش 
فنی کیفی ســازی نفت کــوره و حتی کاتالیســت های 
صنعت پالایشی.سالاری گفت: در دولت سیزدهم صدور 
خدمات فنی و مهندســی به ارزش 50 میلیون یورو به 
پالایشگاه های فراســرزمینی رقم خورد که برای تامین 

آنها بر شرکت های دانش بنیان تکیه کردیم.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش گفت: امروز باید 
روی موضوع مولدسازی ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
تمرکز کنیم و زنجیره کالایی این صنعت را بومی سازی 
و برندسازی کنیم تا همه شــرکت های دانش بنیان زیر 

یک سقف قرار گیرند.
وی اظهار داشــت: ما زنجیره کالایی صنعت پالایشی را 
شناســایی کردیم و در حوزه تامیــن مالی نیز علاوه بر 
ظرفیت صندوق نوآوری و شکوفایی، مدل سهامداری و 

مالکیت معنوی را پیش برده ایم.

 امضای تفاهم نامه برای بومی سازی
 تجهیزات سامانه هوشمند سوخت

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه برنامه ای 
برای افزایش قیمت بلیت هواپیما تا پایان ســال نداریم، 
گفــت: ما در شــورای عالی هواپیمایــی کاملا موافقیم 
نرخ سوخت واقعی شــود. اما نظام و کشور باید بپذیرد 
که درآن صورت قیمت تمام شــده بلیت نمی تواند تابع 

نرخ گذاری مشخص شده باشد.
محمد محمدی بخش در گفت و گو با ایسنا درباره یارانه 
ســوخت هواپیما بیان کرد: نرخ سوخت باید واقعی شود 
و این درخواســت دولت و حتی شرکت های هواپیمایی 
اســت؛ اما در حال حاضر تنها مزیت رقابتی شرکت های 
هواپیمایی ایرانــی، در جنگ نابرابر حــوزه هوانوردی، 
همین یارانه سوخت است، زیرا همه دنیا به شرکت های 
هواپیمایی کمک می کننــد. این تعریف یا کمک نقدی 

است یا به روش های دیگر.
وی ادامــه داد: ما در یک جدول نرخ تمام شــده قیمت 
هواپیما را تعیین کردیم، همچنین نرخ حساسیت قیمت 
ســوخت به نرخ بلیت هواپیما را مشخص کردیم؛ یعنی 
اگر قیمت ســوخت ۶00 تومان با بیشتر باشد، خروجی 
آن مشــخص اســت. ما در شــورای عالــی هواپیمایی 
کامــلا موافقیــم که این نرخ واقعی شــود. امــا نظام و 
کشــور باید بپذیرد که قیمت تمام شده بلیت نمی تواند 
تابع نرخ گذاری مشخص شــده باشــد، یعنی نسبت نرخ 

حساسیت سوخت به نرخ بلیت باید رعایت شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه همه بزرگان 
نظــام بــرای تصمیم گیری ایــن موضوع مهم جلســه 
می گذارند، گفت: این تصمیــم دلایل و اثرات متعددی 
می تواند بر صنعت و اقتصاد داشــته باشد که محاسن و 
معایبی هم دارد که باید در کمیســیون اقتصادی دولت 

به عنوان مرجع تصمیم گیر این موضوع بررســی شود تا 
تصمیم نهایی گرفته شده و به تایید رئیس جمهور برسد 

و ابلاغ شود.
محمدی بخش با بیان اینکه کلیه تولید ما در ســوخت 
هوایــی کمتر از پنج میلیون لیتر در روز اســت، گفت: 
بنزین هوایی با بنزین معمولی متفاوت است. مشتقاتی از 
نفت سفید با افزودنی هایی ترکیب شده و سوخت هوایی 
را تشــکیل می دهد و فرآیند آن با تولید بنزین معمولی 
متفاوت اســت. در نتیجه به موضوع ناترازی ســوخت 
ارتباطی ندارد؛ همچنین میزان مصرف پروازهای داخلی 
و خارجی شــرکت های داخلــی، ایرلاین های خارجی، 

نیروهای مسلح، شرکت های هلی کوپتری است.
وی با بیان اینکه شرکت های هواپیمایی مجاز به افزایش 
قیمت بلیت نیستند، گفت: سازمان هواپیمایی، تعزیرات 
و قوه قضاییه به موضوع افزایش قیمت بلیت ورود کرده  
و جریمه هــای ســنگینی وضع کردند. مــا البته حرف 
شرکت های هواپیمایی را هم می شنویم. در حال حاضر 
به عنــوان  دولت برای  رای دیوان برای آزادســازی بلیت 
هواپیما درخواســت اعمال مــاده ۹1 کردیم و این رای 

موقوف الاجرا شده است.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری ادامــه داد: البته 
رای دیوان عدالت باید در آینده نزدیک مشــخص شود. 
اگر این رای تعیین تکلیف شــود، تکلیــف نرخ گذاری 
هــم معلوم خواهد شــد. ضمن اینکه در شــورای عالی 
هواپیمایی هم بــرای واقعی کردن نرخ تلاش می کنیم؛ 
تابته تا پایان ســال برنامه ای برای افزایش نرخ نداریم 
 و بعــد از آن مصوبه شــورای عالــی هواپیمایی مبنای 

عمل است.

رئیس سازمان هواپیمایی:

بلیت هواپیما امسال گران نمی شود

برگزاری نشست وزرای صمت شانگهای 
اوایل سال آینده در تهران

نشست وزرای صمت کشورهای عضو شانگهای اوایل سال آینده در تهران برگزار 
خواهد شد.

به گزارش تســنیم، علی فکری رئیس کل ســازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران در هشــتمین کارگروه ســرمایه گذاری کشــورهای عضو 
ســازمان همکاری شــانگهای گفت: برگزاری اولین رویداد اقتصادی ســازمان 

شانگهای بیانگر اراده سیاســی جمهوری اسلامی ایران برای پیشبرد برنامه های 
سازمان است. امیدوار هســتیم در این راستا از ظرفیت گسترده کشورهای این 
ســازمان استفاده کنیم. وی افزود: امروزه ایجاد زمینه توسعه زیرساخت ها بیش 
از پیش مورد توجه ســازمان قرار گرفته است. دستاوردهای اقتصادی بسیاری از 
کشــورهای عضو مورد توجه فزاینده ناظران بیرونی قرار گرفته است. به طوری 
که این مسئله را مرکز ثقل تغییر قدرت از غرب به شرق می دانند. در این زمینه 
نگاهی به اســناد و برنامه های کشورهای عضو نشــان می دهد که یکی از موارد 
مهم در ســازمان تمرکز بر برنامه های مشــترک است. نوسانات اقتصادی و مالی 
یکی از موانع اصلی در مســیر سرمایه گذاری اســت و همین مسئله حرکت در 

مســیر تحکیم مســتمر پیوند ها را ضروری می کند. ایجاد شرایط مناسب برای 
ســرمایه گذاری در کشــورهای عضو یکی از اولویت های مهم است و در همین 

راستا قانونی در ایران طی  تابستان گذشته به تصویب رسید. 
سازمان سرمایه گذاری تمایل دارد تا مکانیزم های مالی و بانکی که منجر به بسیج 
منابع و سرمایه گذاری می شــود را مورد توجه قرار دهد. آمادگی داریم تا ضمن 
معرفی موارد ســرمایه گذاری در مسیر پروژه مشترک با کشورهای سازمان عضو 
همکاری های شــانگهای همکاری کنیم. فراهم ســاختن شرایط سرمایه گذاری، 
ســرمایه گذاران کشورهای عضو دارای اهمیت است که بر همین اساس نشستی 

در پارک علم و فناوری پردیس برگزار خواهد شد.


